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عبور پرداخت وام ازدواج
 و فرزندآوری از ۲۴۶ همت 

میــزان پرداخت تســهیلات قرض الحســنه ازدواج و 
فرزندآوری از ابتدای ســال تاکنون به ۲۴۶.۱ همت رسید 
این در حالی است  که کل سهمیه سال بابت پرداخت این 
تســهیلات ۱۹۰ همت بوده اســت. این تسهیلات را یک 
میلیون و ۱۵۵ هزار نفر از متقاضیان از شبکه بانکی دریافت 

کردند.
طبق اعلام بانک مرکزی، از ابتدای ســال جاری مبلغ 
۱۴۴ هزار میلیارد تومان ســهمیه تسهیلات قرض الحسنه 
ازدواج و مبلغ ۴۶ هزار میلیارد تومان ســهمیه تسهیلات 
فرزندآوری به شــبکه بانکی ابلاغ شده است.براین اساس، 
از ابتدای ســال جاری تا تاریخ ۱۱ اسفند ماه ۱۴۰۳، بالغ 
بر ۵۹۸ هزار و ۵۰۰ فقره تســهیلات قرض الحسنه ازدواج 
بــه مبلغ ۲۰۰ هزار و ۴۰.۸ میلیــارد تومان به متقاضیان 
در سراسر کشور پرداخت شده است که نسبت به سهمیه 
روزانه نشــان دهنده عملکرد حدود ۱۴۶ درصدی شــبکه 
بانکی اســت. همچنین میزان پرداخت تسهیلات یادشده 
نســبت به مدت مشابه ســال قبل بیانگر رشد حدود ۳۰ 
درصد است.از ابتدای ســال جاری تا تاریخ ۱۱ اسفند ماه 
۱۴۰۳، بالــغ بر تعداد ۵۵۶ هزار و ۵۰۰ فقره تســهیلات 
قرض الحسنه فرزندآوری به مبلغ ۴۶ هزار و ۹۲.۶ میلیارد 
تومان به متقاضیان در سراســر کشور پرداخت شده است 
که نســبت به سهمیه روزانه نشــان دهنده عملکرد حدود 
۱۰۵ درصدی شبکه بانکی است. همچنین میزان پرداخت 
تســهیلات یادشده نسبت به مدت مشابه سال قبل بیانگر 

رشد حدود ۵ درصد است.
بانک مرکزی در راستای اجرای مسئولیت اجتماعی خود 
علی رغم سیاست های پولی و اعتباری این بانک در کنترل 
نقدینگی کشــور، تمهیداتی اندیشــید تا مبلغ ۵۰۰ هزار 
میلیارد ریال از محل منابع حاصل از آزادسازی سپرده های 
قانونــی بانک ها نزد بانک مرکزی به بانک های عامل جهت 
تسریع در پرداخت تسهیلات مذکور و کاهش متقاضیان در 
صف تخصیص یابد که بخش اعظم آن در اعطای تسهیلات 
ازدواج پرداخت شده و در خصوص فرزندآوری نیز در حال 

پرداخت است.

روسیه در فکر ذخیره رمزارز دیجیتال 
یک کارشــناس روســی گفت: می توان طی یک تا سه 
سال که روسیه می تواند شرایط نظارتی برای انجام این کار 
را فراهم کند، ذخیره ارز دیجیتال در این کشور ایجاد کرد.

به گزارش ایســنا، اولگ اوجینکو، معــاون مدیرعامل 
شــرکت بیت ریــور )Bitriver(، اپراتور دیتاســنترهای 
ماینینگ در روســیه گفت: باید ابتدا، زیرساخت امن برای 
نگهداری و سایر گردش ارزهای دیجیتال در داخل کشور، 
پیاده سازی و تنظیم شود.اوجینکو گفت که سیستم مالی 
این کشور ممکن است به دلیل وجود چنین ذخایری که با 
استفاده از فناوری های فرآیندهای سر به سر شکل می گیرد، 
انگیزه بیشتری برای ارتقای خود داشته باشد. توسعه ذخایر 
ارزهای دیجیتال به دلیل اظهارات اخیر آمریکا، روند رو به 

رشد در بازار مالی جهانی یافته است.
ســطح ۱۰۰ هزار دلاری، هدف بعدی خریداران پس از 
صعود بیت کوین، به ۹۷ هزار دلار خواهد بود. این کارشناس 
افزود: اگر ســناریوی مثبت تا پایان سه ماهه دوم محقق 
شــود، قیمت بیت کوین به ۱۳۰ هزار دلار خواهد رسید.. 
در حال حاضر، ۶۰.۱۱ درصد کل بازار ارزهای دیجیتال، در 
اختیار بیت کوین است که ۰.۳۴ درصد افزایش روزانه نشان 
می دهد. حجم کل بازار ارزهای دیجیتال در ۲۴ ســاعت 
گذشــته، به ۱۸۷.۵۱ میلیارد دلار رسید که ۲.۴۰ درصد 
کاهش داشــته اســت. ارزش حجم کل در امور مالی غیر 
متمرکز، در حال حاضر، ۱۰.۳۱ میلیارد دلار است که ۵.۵۰ 
درصد از کل حجم ۲۴ ســاعته بازار ارزهای دیجیتال بوده 
و حجم تمام سکه های پایدار، اکنون ۱۷۴.۴۲ میلیارد دلار 
است که ۹۳.۰۲ درصد از کل حجم ۲۴ ساعته بازار ارزهای 

دیجیتال را تشکیل می دهد.

اجرایی شدن بیمه فراگیر گندمکاران 
بدون کسر هزینه

به گفته رئیس بنیاد ملی گندمکاران، بیمه فراگیر تمام 
خطر گندم بدون دریافت هزینه از کشــاورزان به مرحله 
اجــرا درآمد. این اقدام که با تخصیص اعتباری بالغ بر ۱۲ 
هزار میلیارد تومان همراه بوده است، گامی مهم در حمایت 

از گندمکاران کشور محسوب می شود.
در حالی که پیش تر قرار بود هزینه بیمه پرخطر گندم 
از حســاب گندمکاران کسر شود، پیگیری های انجام شده 
از ســوی نهادهای کشاورزی و مســئولان مربوطه منجر 
بــه تأمین اعتبار این بیمه از ســوی دولت شــد و اکنون 
گندمکاران بــدون پرداخت هزینه می توانند از پوشــش 
بیمه ای بهره مند شوند.عطالله هاشــمی- رئیس بنیاد ملی 
گندمکاران- در گفت وگو با ایسنا، از بیمه رایگان و فراگیر 
گندم در سطح بالای شش میلیون هکتار خبر داد و تأکید 
کرد: این بیمه بدون دریافت هزینه از کشاورزان اجرا شده 

است. 
با پیگیری هایی که هم ما و هم مدیرعامل صندوق بیمه 
محصولات کشاورزی با همکاری سازمان برنامه، کمیسیون 
کشاورزی مجلس و مجموعه وزارت جهاد کشاورزی انجام 
شــد، خوشــبختانه بیمه پرخطر فراگیر گندم برای بیش 
از شش میلیون هکتار ســطح زیر کشت گندم اجرا شده 
و کشــاورزان هیچ هزینه ای بــرای آن پرداخت نخواهند 
کرد. یعنی نه پولی از کشــاورز گرفته می شود و نه از پول 
 گندم کم خواهد شــد؛ بلکه کل هزینه را دولت پرداخت

 می کند.
وی با اشاره به عملکرد مثبت صندوق بیمه محصولات 
کشاورزی در این زمینه اظهار کرد: تا به حال سابقه نداشت 
که چنین بیمه ای بدون دریافت هزینه از کشاورزان اجرایی 
شود. اعتباری که برای این کار در نظر گرفته شده، حدود 
پنج همت اســت و برای تکمیل آن، تا ســقف ۱۲ همت 
تأمین اعتبار در نظر گرفته شــده است. با این اقدام، ۳۰ 
درصــد هزینه ای که قبلًا کشــاورزان برای بیمه پرداخت 
می کردند، از محل این اعتبارات جبران خواهد شد.رئیس 
بنیاد ملی گندمکاران با تأکید بر ضرورت مراجعه کشاورزان 
برای تکمیل مراحل بیمه گفت: از کشــاورزان تقاضا دارم 
که حداکثر تا ۲۰ اســفند ماه به نزدیک ترین مراکز بیمه 
مراجعــه و قرارداد بیمه محصــولات خود را ثبت کنند تا 
در صورت وقوع خســارت، بتوانند از حمایت های بیمه ای 
بهره مند شــوند.وی با اشــاره به آمار بیمه شده ها افزود: تا 
چند روز گذشته، حدود ۴.۵ میلیون هکتار از اراضی گندم 
بیمه شــده بود که این رقم در تاریخ بیمه گندم بی سابقه 
است. اگر این روند ادامه پیدا کند، امیدواریم تا ۲۰ اسفند 
تمام مزارع گندم بیمه شوند. این یک انقلاب در بحث بیمه 

گندم محسوب می شود.

بانک و بیمه

ارز دیجیتال 

کشاورزی 

قانون الزام به ثبت رسمی معاملات 
 نیازمند زیرساخت فنی

حنانه شکوری

از مهم ترین تحولات حقوقی کشــور، نصویب قانون الزام به ثبت رســمی 
معاملات اســت. اما از نظر کارشناسان حقوقی، ســازمان ثبت اسناد و املاک 
کشــور به عنوان نهادی مهم برای اجرای این قانون، وظیفه خود را به صورت 
کامل به انجام نرسانده اســت و این سامانه در حوزه فناوری خود با مشکلات 
زیادی روبه رو شــده است.از نظر کارشناسان حقوقی هدف اصلی قانون الزام به 
ثبت رسمی معاملات، ایجاد امکان انجام معاملات به صورت آنلاین و آنی، بدون 
نیاز به حضور فیزیکی در دفاتر اسناد رسمی است. این تحول به ویژه در دنیای 
دیجیتال امروز، ضرورت یک سیســتم فناوری اطلاعات قدرتمند و پیشرفته را 
ایجاب می کند که قادر باشد اطلاعات را با دقت بالا و در کمترین زمان ممکن 
پردازش و ثبت کند. در واقع، ســرعت و دقــت در پردازش اطلاعات، از ارکان 

اساسی موفقیت این طرح به شمار می روند. 
کارشناســان حقوقی معتقدند بخش کلیدی این موفقیت به ســامانه های 
فناوری اطلاعات مربوط می شــود که باید علاوه بــر برخورداری از امنیت بالا، 
قابلیت سرعت در پاسخ دهی به حجم انبوه معاملات را داشته باشد.در حالی که 
ســازمان ثبت اســناد و املاک کشــور به عنوان نهاد اصلی اجرایی این قانون، 
معاونت فناوری اطلاعات دارد، اما متأسفانه به دلیل عدم انتخاب مسئول برای 
این معاونت طی چند ماه اخیر، روند پیشــرفت سامانه ها و فرآیندهای آنلاین 
دچار وقفه و ضعف شــده اســت. این وضعیت نشان می دهد که حتی با وجود 
داشتن زیرساخت های مناسب، اگر مسئولیت ها به درستی مدیریت نشوند، کارها 
به خوبی پیش نمی روند و هدف گذاری ها به نتیجه نخواهند رســید. به همین 
دلیل، ضروری است که مسئولان سازمان ثبت هرچه سریع تر نسبت به انتخاب 
مســئول معاونت فناوری اطلاعات اقدام کنند تا این بخش بتواند به طور مؤثر، 

سامانه های آنلاین ثبت معاملات را راه اندازی و پشتیبانی کند.
عملکرد ضعیف سازمان ثبت اسناد و املاک کشور

با وجود اینکه سازمان ثبت اسناد و املاک کشور به عنوان نهاد اصلی اجرایی 
این قانون، معاونت فناوری اطلاعات را در اختیار دارد، اما متأسفانه به دلیل عدم 
تعیین مســئول برای این معاونت در چند ماه اخیر، فرآیند پیشرفت سامانه ها 
و خدمات آنلاین با مشــکلات جدی مواجه شده است. این مسئله باعث بروز 
وقفه هایی در پیشرفت و ضعف هایی در کارکرد سیستم های مربوطه شده است. 
تــا جایی که نمایندگان مجلس نیز به این امر اعتراض کردند. محمدحســین 
محمدی، عضو کمیسیون حقوقی و قضایی مجلس شورای اسلامی، گفت نمونه 
قرارداد های اســتاندارد از ســوی معاونت حقوقی قوه قضائیه تأیید شده است، 
اما ســازمان ثبت در بارگذاری این قراردادها، روی سکو های اینترنتی معاملات 
املاک تعلل می کند. سازمان ثبت نباید این کار را به تعویق بیندازد و مجلس 
هم با جدیت پیگیر اجرای این طرح از سوی این سازمان است.از آنجا که حتی 
داشتن زیرساخت های مناســب نمی تواند به تنهایی موفقیت را تضمین کند، 
مشخص می شود که نبود مدیریت درست در این بخش می تواند منجر به عدم 
تحقق اهداف و پیشرفت مورد نظر گردد. بنابراین، برای آن که سامانه های ثبت 
معاملات به طور مؤثر و بی وقفه راه اندازی و پشــتیبانی شوند، ضروری است که 
مسئولان سازمان ثبت اسناد و املاک هرچه سریع تر نسبت به انتخاب مسئول 

جدید برای معاونت فناوری اطلاعات اقدام کنند. 
توجه همه جانبه قانون به ثبت تمام معاملات

هدف از تصویب قانون الزام به ثبت رســمی معاملات تنها به ساماندهی و 
ثبت معاملات پس از تصویب قانون محدود نبوده و شامل معاملات پیش از آن 
نیز می شود. در واقع، این قانون با توجه به پیچیدگی ها و چالش های موجود در 
مالکیت املاک فاقد سند رسمی، به دنبال رفع مشکلات موجود در این زمینه 
و ایجاد یک بســتر قانونی برای ثبت رسمی آن ها است. مطابق با ماده ۱۰ این 
قانون، ســازمان ثبت اسناد و املاک کشور موظف است ظرف مدت یک سال 
از تاریخ ابلاغ قانون، ســامانه ای با عنوان »ساماندهی اسناد غیررسمی« ایجاد 
کند. این سامانه هدف اصلی اش ثبت و ساماندهی اطلاعات مربوط به معاملاتی 
است که قبل از تصویب این قانون صورت گرفته اند و فاقد سند رسمی هستند. 
حجت الاسلام و المسلمین ابراهیم حمیدی رئیس شورای قضائی استان کرمان 
نیز بیان کرده اســت: »قانون الزام به ثبت رسمی معاملات، یک تحول اساسی 
در نظام معاملاتی ایجاد می کند و با توجه به ماهیت فرا دســتگاهی، پیشبرد 
حداکثــری این قانون در گرو همکاری و هم افزایی کلیه دســتگاه های متولی 
حوزه زمین و مســکن است.«به بیان صاحب نظران ســامانه ساماندهی اسناد 
غیررسمی، به عنوان گامی اساسی و مؤثر در راستای ساماندهی وضعیت املاک 
فاقد ســند رسمی معرفی می شــود. با ایجاد چنین بستری قانونی، بسیاری از 
مشکلات مربوط به مالکیت های غیررسمی و دعاوی قضائی ناشی از آن ها حل 
خواهد شــد. مالکانی که به دلیل مشکلات مختلف، از جمله نداشتن اطلاعات 
کافی یا مشــکلات اداری، نتواسته اند املاک خود را به طور رسمی ثبت کنند، 
با اســتفاده از این ســامانه قادر خواهند بود مالکیت خود را به طور رســمی و 
معتبر به ثبت برسانند. این مسئله نه تنها به رفع مشکلات حقوقی آن ها کمک 
خواهد کرد، بلکه موجب افزایش اعتماد عمومی به سیستم ثبت اسناد رسمی 
و ایجاد شــفافیت بیشتر در بازار معاملات املاک خواهد شد. به طور کلی، این 
قانون می تواند زمینه ای برای تســهیل فرآیند ثبت معاملات املاک و کاهش 
دعاوی حقوقی در خصوص مالکیت های غیررسمی فراهم کند، که در نهایت به 
یکپارچگی و نظم بیشتر در بخش حقوقی و اقتصادی جامعه منجر خواهد شد.

کاهش جعل و ادعاهای نادرست در زمینه املاک
 با کمک قانون الزام

اجرای این قانون به طور خاص، به این معناست که تمامی معاملات ملکی باید 
به صورت رسمی ثبت و تایید شوند. به عبارت دیگر، هیچ معامله ای نمی تواند از 
نظر قانونی معتبر باشــد مگر اینکه در دفاتر اسناد رسمی ثبت شود. این الزام، 
احتمــال بروز تقلب، جعل و ادعاهای نادرســت در زمینه مالکیت املاک را به 
شدت کاهش می دهد و از ایجاد اختلال در روند قانونی مالکیت و انتقال املاک 
جلوگیری می کند. از آنجا که تمامی اطلاعات و مستندات مربوط به معامله در 
سامانه های الکترونیکی به ثبت می رسد، این فرآیند به طور خودکار شفافیت و 
قابلیت پیگیری را در هر مرحله از معامله تضمین می کند. این قانون و آیین نامه 
اجرایی آن به ویژه برای کســانی که قصد خریــد و فروش ملک دارند، فرصت 
مهمی فراهم می آورد تا با اطمینان خاطر و اطمینان از صحت و سقم اطلاعات، 
معاملات خــود را انجام دهند. برای خریداران و فروشــندگان، این فرآیند به 
معنای کاهش پیچیدگی های حقوقی و مشکلات احتمالی است که ممکن است 
در فرآینــد انتقال مالکیت به وجود آید. علاوه بر این، ثبت رســمی معاملات، 
باعث افزایش اعتماد عمومی به سیستم های قانونی و قضائی کشور می شود و به 
تأسیس یک بازار شفاف و معتبر برای معاملات ملکی کمک می کند.در نهایت، 
با اجرای این قانون، دعــاوی حقوقی مربوط به مالکیت و نقل و انتقال املاک 
به طور چشمگیری کاهش خواهد یافت. به ویژه در مواردی که مشکلات ناشی 
از اســناد عادی و معاملات غیررسمی وجود دارد، این قانون به عنوان یک ابزار 
مؤثر در رفع اختلافات و جلوگیری از سوءاستفاده های احتمالی عمل می کند. 
در واقع، این اقدام نه تنها در ســطح فردی، بلکه در ســطح کلان اقتصادی و 
اجتماعی نیز به ایجاد یک فضای قانونی امن و قابل اعتماد برای تمامی طرفین 

کمک خواهد کرد.

یادداشت

خط و نشان چین برای آمریکا 
وب سایت وزارت دارایی چین اعلام کرد که تعرفه های اضافی چین، کالاهای 
کشــاورزی آمریکا از جمله ذرت و سویا را دربرمی گیرد که به ترتیب مشمول 

تعرفه های جدید ۱۵ و ۱۰ درصدی خواهند شد.
به گزارش ایسنا، چین روز سه شنبه، اعلام کرد که از ۱۰ مارس، تعرفه های 
اضافی تا ۱۵ درصد بر برخی کالاهای آمریکایی اعمال و صادرات به ۱۵ شرکت 
آمریکایــی را محدود می کنــد. اقدامات تلافی جویانــه وزارت دارایی و وزارت 
بازرگانی چین همزمان بــا اعمال تعرفه های اضافی آمریکا بر کالاهای چینی، 
اعلام شــد. لو کینجیان، سخنگوی سومین نشســت چهاردهمین کنفرانس 
مشورت سیاسی خلق چین، به خبرنگاران گفت: روابط چین با آمریکا احتمالاً 
اختلافاتی دارد، اما چین، فشار یا تهدید را نمی پذیرد. این کنگره قرار است روز 

چهارشنبه، نشست سالانه خود را آغاز کند.
کاخ ســفید تایید کرده است که تعرفه های جدید ۱۰ درصدی بر کالاهای 
چینی قرار اســت روز سه شنبه اجرایی شود و مجموع تعرفه های جدید اعمال 
شــده در حدود یک ماه آینده را به ۲۰ درصد برساند. وزارت بازرگانی چین در 
بیانیه ای اعلام کرد که پکن قاطعانه تعرفه های اضافی آمریکا بر کالاهای چینی 

را رد می کند و اقدامات متقابل انجام خواهد داد.

اکونومی 

شناســایی ۶۹ هزار راننده متخلف 
ناوگان دیزلی در زمینه قاچاق سوخت، 
راه اندازی ســامانه کاشف و تأکید بر 
ســهم بالای ناوگانوحمــل و نقل بار و 
گازوئیل مهم ترین  قاچاق  مســافر در 
محورهای کارگروه پیشگیری و مقابله با 

قاچاق فرآورده های نفتی بود.
به گزارش شــرکت ملی پالایش و پخش 
فرآورده های نفتی ایران، هشتاد و هشتمین 
نشست کارگروه پیشگیری و مقابله با قاچاق 
فرآورده های نفتی با هدف بررســی آخرین 
وضعیت قاچاق سوخت برگزار شد.مدیرعامل 
شــرکت ملی پالایش و پخش فرآورده های 
نفتی ایران در این نشست گفت: بخش عمده 
قاچاق فرآورده های نفتی در بخش حمل ونقل 

رخ می دهد.
محمدصادق عظیمی فر افزود: کمیته ای به  
منظور صحت سنجی و تعیین نحوه برخورد با 
مصادیق تخلف های شناسایی شده در حوزه 

ســوخت ناوگان حمل ونقل، تشــکیل شده 
است و موارد تخلف با جدیت و در اسرع وقت 
بررسی و برای برخورد لازم به دستگاه قضا و 

سازمان تعزیرات منعکس می شود.
وی افزود: مراکزی که باربرگ های صوری 
صادر می کنند و خودروهایی که این تخلفات 
در آنهــا رخ داده، باید به ســازمان تعزیرات 
معرفی شــوند تــا از طریق این دســتگاه 

برخوردهای لازم انجام شود.
عظیمی فر گفت: کمیته باید بر اســاس 
گزارش هایی که از سوی شرکت ملی پخش 
فرآورده های نفتی دریافــت می کند، در دو 
هفته موارد تخلف را بررسی، تعیین تکلیف 
و صحت سنجی کند و به دستگاه قضا ارجاع 

دهد.
معاون وزیــر نفت افزود: بــرآورد ما این 
اســت که بخش عمده قاچاق فرآورده های 
نفتی در بخــش حمل ونقــل رخ می دهد، 
بنابراین گزارش های ارائه شــده به کمیته از 

سوی نمایندگان دستگاه های مربوطه هر دو 
هفته یکبار بررسی می شود.معاون وزیر نفت 
با اشــاره به تلاش های شبانه روزی کارکنان 
شــرکت ملی پخــش فرآورده هــای نفتی 
به منظور تأمین سوخت مورد نیاز نیروگاه ها 
گفت: همکاران من بیشــترین فشــار کاری 
در بخش انتقــال و توزیع فرآورده های نفتی 

متحمل شدند.
عظیمی فر ادامــه داد: طبق برآوردهای 
موجود امســال ۴۰ درصد ســوخت بیشتر 
نسبت به ســال های گذشــته به نیروگاه ها 
تحویــل داده شــده که این رقــم در طول 
سال های فعالیت شرکت پخش فرآورده های 

نفتی بی سابقه بوده است.
کرامت ویس کرمی، مدیرعامل شــرکت 
ملی پخش فرآورده هــای نفتی ایران نیز در 
حاشــیه این نشست با اشاره به اینکه حدود 
۵۰ درصد مصرف نفت گاز کشــور مربوط به 
بخــش حمل ونقل دیزلی اســت، ادامه داد: 

روزانــه ۶۰ میلیون لیتر نفــت گاز به ناوگان 
حمل ونقل دیزلی از طریق ســهمیه  موجود 
در کارت هوشــمند ســوخت تحویل داده 
شــده است.مدیرعامل شــرکت ملی پخش 
فرآورده های نفتی ایران با بیان اینکه قاچاق 
عرضه خارج از شبکه جایی اتفاق می افتد که 
ســهمیه بیش از کارکرد واقعی باشد، گفت: 
شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی باوجود 
وظیفه ســازمانی، عملکرد نــاوگان را احصا 
کرده است.ویس کرمی توضیح داد: شهری با 
جمعیــت حدود ۲ تا ۳ هزار نفری را در نظر 
بگیرید که ۷ تا ۱۰ هزار پروانه فعالیت برای 
ناوگان حمل ونقل دیزلی، باری و مســافری 
درون و حومه شــهری صادر شده است که با 

فعالیت واقعی تطابق ندارد.
ویس کرمی افزود: اگر بیشتر صحبت مان 
در زمینــه ناوگان حمل ونقلی اســت به این 
دلیل است که ۵۰ درصد نفت گاز کشور تنها 
در این بخش مصرف می شود، طبیعتاً عرضه 
ســوخت خارج از شــبکه نیز در این بخش 

بالاست.
اداره  رئیــس  توماج ن ــژاد،  عیدمحمــد 
پیشگیری و مقابله با قاچاق فرآورده شرکت 
ملی پخش فرآورده های نفتــی ایران نیز از 
راه اندازی سامانه کاشــف در دو ماه گذشته 
خبر داد و گفت: این ســامانه با اســتفاده از 
بانک های مختلــف اطلاعاتی، تراکنش های 
سوخت و دوربین های جاده ای را مورد تطابق 

قرار می دهد.
وی افزود: در ۹ ماهه امســال حدود ۹۸۱ 
هزار خودرو در ناوگان ســنگین، کامیون و 
مســافری فعال بررســی و از این تعداد ۶۹ 
هزار و ۲۲۵ ناوگان متخلف شناســایی شده 
که مطابق بــا این بررســی ها، بالغ بر ۳۶۰ 
میلیون لیتر سوخت در مجموع قاچاق شده 
که معادل قاچاق روزانه یک میلیون و ۳۰۰ 

هزار لیتر فرآورده نفت گاز است.

طی 9 ماه امسال صورت گرفته است

قاچاق ۳۶۰ میلیون لیتری گازوئیل با ناوگان دیزلی 

در خصوص  راه وشهرســازی  وزیر 
گزارش  و  هواپیما  بلیت  قیمت  افزایش 
برخــی گران فروشــی ها، تاکید کرد: 
هیچ یک از شرکت های هواپیمایی حق 
فروش بلیــت بالاتر از نرخ های مصوب 
ندارد و مجــوز ایرلاین های متخلف در 

این بخش را باطل خواهیم کرد.
بــه گــزارش ایرنــا،  فرزانه صــادق روز 
سه شنبه در نخستین نشست خبری خود با 
رسانه ها افزود: ماموریت های بر عهده وزارت 
راه و شهرســازی قرار دارد که باید پیگیری 
و انجام شود که در انجام ماموریت ها قوانین 
و مقررات بالادســتی از جمله قانون اساسی، 
برنامه هفتم توســعه و احــکام بودجه های 
سنواتی را در نظر داریم.وزیر راه و شهرسازی 
با اشاره به برنامه های این وزارتخانه در حوزه 
حمل ونقل و ترانزیت گفت: رونق ترانزیت در 
کریدورهای شمال- جنوب و شرق- غرب و 
دیپلماسی حمل ونقل طی جلسات متعدد با 
ترکمنستان،  تاجیکستان،  عراق،  کشورهای 
ترکیه، روســیه و ... پیگیری شده است، زیرا 
معتقدیم یــک از مهمترین ارکان توســعه 
ترانزیت و دیپلماســی حمل ونقل است.وزیر 
راه و شهرســازی در خصوص بخش مسکن 
اظهار داشــت: در پنج سال گذشته بیش از 
یک میلیون و ۷۰۰ هــزار نفر برای دریافت 
مســکن ثبت نام کردند که در این راســتا 
۸۰۰ هــزار نفر نیز ســپرده از ۴۰ تا پیش 
از ۲۴۰ میلیون تومان بــه دولت دادند. وی 
یادآور شــد: از این تعداد فقــط ۳۷۰ هزار 
واحد به تسهیلات بانکی متصل بودند و نبود 
تسهیلات به معنای توقف در اجرای پروژه ها 
اســت. در ۶ ماه اخیر نیز بیــش از ۶۰ هزار 

پروژه به تسهیلات بانکی متصل شدند.
صادق خاطرنشــان کــرد: در این زمینه 
ســامانه تم به طور شــفاف به ما می گوید 

کــه چه میــزان پــروژه در مراحل مختلف 
فونداسیون، تامین زمین، سفت کاری، پروانه 
ســاختمانی و غیره هستند و یادآور می شوم 
بســیاری از همین ۸۰۰ هزار نفر که آورده 

بودند حتی پروانه ساختمانی نداشتند.
ایــن عضو کابینه دولــت چهاردهم بیان 
داشــت: قیمت پروژه های مســکن با توجه 
به تورم موجود و قیمت مصالح ســاختمانی، 
همچنین نرخ انشعابات مختلف آب، برق، گاز 
و غیره متفاوت است و تنظیم گری این موارد 
با وزارت راه نیست؛ لذا نمی توانیم قیمت تمام 

شده ارائه بدهیم.
وزیر راه و شهرسازی درباره ناترازی هایی 
که در خصوص تسهیلات بانکی در برخی از 
بانک ها به ویژه بانک مســکن وجود داشته 
اســت، توضیــح داد: در چند ماه گذشــته 
پرداخت تســهیلات به ویژه در بانک مسکن 

شتاب بیشتری گرفته است.
وی یادآور شــد: در ماه های پایانی دولت 
گذشته مطالبات پیمانکاران پرداخت نشده 
بود که در ۶ ماه فعالیت دولت چهاردهم برای 
پرداخت مطالبات پیمانــکاران و همچنین 

سرعت گرفتن پرداخت تسهیلات جنگیدیم.
وزیر راه و شهرســازی یادآور شد: هم اکنون 
بیش از ۱.۷ میلیون نفر واجد شرایط مسکن 
هســتند اما به نظام بانکی متصل نشده اند.
وزیر راه و شهرسازی اظهار داشت: در ۶ ماه 
گذشته در تکمیل کریدور شمال- جنوب که 
بخش مهم آن تکمیل پروژه ریلی رشــت- 
آستارا است جلسات مختلفی با طرف روس و 
جمهوری آذربایجان داشتیم.وی یادآور شد: 
در ایــن زمینه بعضاً ملاحظات حقوقی روی 
قرارداد وجود داشــت کــه ابهامات به طرف 

روس منتقل شد.
صادق ادامه داد: در موضوع خرید و تملک 
اراضی، طرف روس اصرار داشــت که تملک 
اراضی به اتمام رسیده و سپس وارد مطالعه 
فنی شــوند.وی خاطرنشان  برای مطالعات 
کرد: تا پایان سال آینده خرید اراضی مسیر 
انجام خواهد شــد و روسیه هم پذیرفت که 
همزمان با تملک اراضی، مطالعات فنی خود 
را روی اراضــی انجام دهد.وی گفت: ناترازی 
در ناوگان ریلی مشــهود است و باید به رفع 
این مساله شتاب ببخشیم.صادق خاطرنشان 

کرد: بــه طور حتــم در این راســتا بخش 
خصوصی یکی از موثرترین بخش هاست که 
می تواند موثر باشد؛ این کار را آغاز کرده ایم 
و در برخی موارد به نتیجه نیز رسیده است.
وی در پاسخ به پرسشی در خصوص حضور یا 
عدم حضور هندی ها در چابهار تصریح کرد: 
هند از چابهار نخواهد رفت و بندر چابهار نیز 
تعطیل نخواهد شــد.این عضو کابینه دولت 
چهاردهم تاکید کرد: همه اقدامات در بندر 
چابهار طبق روال قبلی در حال انجام است.
وزیر راه و شهرســازی همچنین با اشاره به 
ناترازی در حوزه اتوبوس های بین شــهری 
گفت: دســت کم به ۶ هزار دستگاه اتوبوس 
نیاز داریم تا به تعادلی در این زمینه برسیم.
صادق خاطرنشــان کرد: این مشکل در ایام 
نوروز و اربعین بســیار مشهود است و مشابه 
این مشــکل را در حــوزه لکوموتیو و واگن 
نیز داریم.وزیر راه و شهرســازی در خصوص 
افزایش قیمت بلیت هواپیما و گزارش برخی 
گران فروشــی ها، تاکید کــرد: هیچ یک از 
شرکت های هواپیمایی حق فروش بلیت بالاتر 
از نرخ های مصوب ندارد و مجوز ایرلاین های 
متخلف در این بخش را باطل خواهیم کرد.
وی ادامه داد: به سازمان هواپیمایی کشوری 
هم اعلام کردیم که نرخ بلیت هواپیما را رصد 
کند و در صورت تخلف با متخلفان برخورد 

خواهد شد.
وزیر راه و شهرسازی با اشاره به لغو پروازها 
در سفرهای نوروزی، گفت: عمده تاخیرها به 
خاطر شــرایط جوی، ایمنی، امنیتی است و 
به جز این، ســایر موارد باید بر اساس آیین 
نامه حقوق مسافر باشد. صادق گفت: در دو 
هفته پایانی سال باید مجوزهای پرواز بررسی 
شوند و تلاش کنیم که ایرلاین ها در صورت 
عدم پاسخگویی به مردم با لغو مجوزها روبرو 

شوند.

رئیــس کل بانک مرکزی اعلام کرد: 
در حال حاضر ایران در آمار خرید طلا 
توســط بانک های مرکزی جهان، جزو 
و  در خرید طلاست  اول  پنج کشــور 
هم اکنون ) تا آذر ماه امسال ( ۲۰ درصد 
ذخایر ارزی کشــور را بــه طلا تبدیل 

کردیم و در خزانه بانک مرکزی است. 
محمدرضا فرزین در یک برنامه تلویزیونی 
در خصوص شــایعه مطرح شــده در فضای 
مجازی مبنی بر گم شدن طلا در این بانک 

توضیحاتی براساس آمار ارائه کرد.
وی افزود: به اعتقاد بنده شــاید به دلیل 

اینکه برخی واقعیات مطرح نمی شود، دشمن 
هــر دروغی را مطــرح می کند و با انتشــار 
شایعات و تبدیل آنها به باور، در تلاشند بازار 

را بر هم زنند.
رئیــس کل بانک مرکــزی تصریح کرد: 
بانک مرکزی یکی از بالاترین ذخایر طلا را ـ 

براساس خریدهای داخلی و خارجی ـ نسبت 
مجمــوع ذخایر ارزی دارد.بــه گفته فرزین، 
تبدیل بخشی از ذخایر ارزی به طلا با توجه 
به نقدشونگی بالای طلا در شرایط تحریمی، 
ایده ای مناســب در جهت تنوع بخشــی به 

ذخایر است.

وزیر راه و شهرسازی:

شرکت های هواپیمایی حق گران فروشی ندارند

رئیس کل بانک مرکزی اعلام کرد

ایران جزو ۵ کشور اول دنیا در خرید طلا 

افت ۴۰ درصدی خرید شیرینی و شکلات  بازسازی ۳۰ هزار هکتار باغ زیتون در دستورکار 
در آســتانه نوروز ۱۴۰۴، تقاضا برای شیرینی و شکلات بین 3۰ الی ۴۰ درصد 
سقوط کرده است. مهم ترین عامل اثرگذار، همزمانی ماه رمضان با روزهای پایانی 

سال است که بر الگوی مصرف خانوارها تأثیر گذاشته است.
همزمانی ماه رمضان با روزهای پایانی ســال، الگوی خرید نوروزی را تغییر داده و بازار 
شــیرینی و شــکلات را با افت تقاضا مواجه کرده است.افزایش قیمت محصولات، کاهش 
میان وعده های روزانه و تغییر اولویت های مصرف کنندگان از جمله عواملی هستند که باعث 
شده اند تولیدکنندگان این صنعت با چالش های جدیدی روبرو شوند.ابراهیم شهیر، فعال 
صنعت شیرینی و شکلات، در گفت وگو با »اکوایران« توضیح می دهد که در شرایط فعلی، 
خانوارهای با ســطح درآمد متوسط و پایین، اولویت های خود را تغییر داده اند.او می گوید: 
در این گروه های درآمدی، تأمین کالاهای اساســی برای ماه رمضان اولویت بیشتری پیدا 
کرده و این موضوع باعث شــده اســت که خرید اقلام تفننی مانند شــیرینی، شکلات و 
بیسکویت در سبد نوروزی کاهش یابد.یکی دیگر از عوامل تأثیرگذار، کاهش فاصله قیمتی 
بین آجیل و شکلات است. شهیر در این خصوص می گوید: در سال های گذشته، به دلیل 
افزایش قیمت آجیل، برخی خانوارها ترجیح می دادند شکلات را جایگزین کنند، اما امسال 
افزایش قیمت شــکلات کاکائویی موجب شده است که این فاصله کمتر شود.به گفته این 
فعــال صنعت، ماه رمضان بر الگوی مصرف روزانه نیز اثر می گذارد. وی توضیح می دهد: با 
فرارسیدن ماه رمضان، کاهش مصرف میان وعده های دانش آموزان و کارمندان موجب افت 
تقاضا در بازار شــیرینی و شکلات می شود.در مجموع در بازار شیرینی و شکلات ۳۰ الی 
۴۰ درصد تقاضاش کمتر شده است.به نظر می رسد که بازار شیرینی و شکلات در شب عید 
امسال با افت تقاضا روبرو خواهد بود، مگر اینکه تغییرات خاصی در قیمت گذاری یا کیفیت 

محصولات ایجاد شود که بتواند توجه مصرف کنندگان را جلب کند.

مجری طرح زیتون کشور از پیش بینی تولید ۱۵۰ هزارتن میوه زیتون در سال 
جاری خبر داد و گفت: تاکنون ۱۲۰ هزار تن محصول از باغات کشــور برداشت 

شده است.
بــه گزارش وزارت جهادکشــاورزی، جواد میرعرب رضی روز سه شــنبه با بیان اینکه 
برداشت زیتون از باغات گیلان ادامه دارد، افزود: به نظر می رسد برداشت میوه زیتون در 
استان گیلان به حدود ۴۰ هزار تن برسد.وی افزود: نزدیک به ۶۵ هزار هکتار باغات زیتون 
در کشور داریم که از این سطح ۶۰ هزار هکتار بارور است.مجری طرح زیتون کشور اظهار 
داشت: از ۱۲۰ هزار تن میوه زیتون تولید شده، ۱۱ هزار تن روغن استحصال و ۷۰ هزار تن 

برای تهیه کنسرو استفاده خواهد شد.
میرعرب رضی توســعه باغــات مدرن با ارقام پربازده زیتون را از سیاســت های وزارت 
جهادکشــاورزی دانست و گفت: به سمت استفاده از ارقام روغنی زیتون حرکت می کنیم، 
زیرا عملکردشــان در هکتار بیشتر اســت.وی تصریح کرد: از ۶۰ هزار هکتار باغات زیتون 
بارور، بیش از ۳ هزار هکتار دارای ارقام تجاری روغنی هســتند.مجری طرح زیتون کشور 
ادامه داد: ارقام تجاری مانند رقم ایتالیایی کراتینا و رقم اســپانیایی پیکوآل در دستور کار 
برای توسعه باغات زیتون قرار گرفته است.وی با بیان این که متوسط عملکرد باغات زیتون 
در ایران ۳ تن در هکتار است، گفت: بخشی از این باغات قدیمی و سنتی هستند و عملکرد 
پایینی دارند.میرعرب رضی از تشــکیل کانون تولیدکنندگان با عملکرد بالای ۵ تن دانه 
زیتون در هر هکتار خبر داد و اظهارداشــت: این کانون دارای ۳۰۰ عضو اســت و تلاش 
می شود با کمک آنان فرهنگ مدیریت باغ از طریق رویکرد تغذیه مناسب به باغداران سنتی 
نشــان داده شود.وی ادامه داد: همه باغات زیتون کشور به اصلاح، هرس و تغذیه علمی و 

بیش از ۳۰ هزار هکتار نیاز به بازسازی و نوسازی دارند.


